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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Openbare Werken, Mobiliteit en 
Energie besprak dit ontwerp van decreet op haar ver-
gaderingen van 11 en 18 juni 2008. 

I. TOELICHTING DOOR DE MINISTER

Mevrouw Hilde Crevits, Vlaams minister van Open-
bare Werken, Energie. Leefmilieu en Natuur licht het 
ontwerp van decreet toe. 

De Vlaamse regionale luchthavens  vormen, net zoals 
de zeehavens, economische poorten voor Vlaande-
ren. 

De Vlaamse Regering erkent ten volle het soci-
aal-economische belang van de Vlaamse regionale 
luchthavens en heeft haar strategische visie in ver-
band met de ontwikkeling van de Vlaamse regionale 
luchthavens uiteengezet in een strategische nota van 
2 juni 2006. Deze strategische visie gaat uit van de 
erkenning van het belang van de Vlaamse regionale 
luchthavens, waarbij elke luchthaven zich toelegt op 
specifieke marktsegmenten en waarbij wordt uitge-
gaan van het behoud van het huidige ICAO-statuut 
(ICAO: International Civil Aviation Organization), 
een ‘balanced growth’ binnen de contouren van de 
thans vigerende milieuvergunning en het bereiken 
van een ‘level playing field’ voor de Vlaamse regio-
nale luchthavens.  

De in de strategische visienota opgenomen doelstel-
ling die het maximaal behoud van het resterende 
patrimonium van de Vlaamse regionale luchtha-
vens vooropstelt, werd onder meer door de Vlaamse 
Luchthavencommissie (VLC) in haar standpunt 
van 12 juli 2006 expliciet ondersteund.  Tevens werd 
onder meer ook de gelijke behandeling van de drie 
luchthavens, rekening houdend met het verschillend 
eigendomsstatuut, als uitgangspunt genomen. Deze 
gelijke behandeling impliceert dat de Vlaamse over-
heid bereid is financieel tussen te komen in de kos-
ten van de instandhouding en modernisering van de 
basisinfrastructuur van de luchthaven en voor het 
verzekeren van de publieke functies in het kader van 
de luchthavenbeveiliging en luchtvaartveiligheid.

In het kader van de voorbereiding en de uitvoering 
van de visienota heeft de Vlaamse Regering onder-
zoek verricht naar het ontwikkelingspotentieel van de 
luchthavens Oostende-Brugge en Kortrijk-Wevelgem, 

met onder meer de vraag in welke mate het Vlaamse 
Gewest de publieke functies zoals brandweer en vei-
ligheid onder haar verantwoordelijkheid kan nemen 
en in welke mate tussenkomst vereist is/zal zijn voor 
de instandhouding en de modernisering van de infra-
structuur.  

Tegelijk is het Vlaamse Gewest op zoek gegaan naar 
een voor de toekomst aangepaste beheersvorm die 
de luchthavens zou kunnen toelaten om, in een zeer 
concurrentiële en sterk evoluerende markt, met meer 
autonomie en op bedrijfseconomische basis te func-
tioneren, waarbij privé-investeerders en/of  lokale 
overheden extra middelen en impulsen zouden kun-
nen geven voor een verdere ontwikkeling.

Uit de resultaten van de voorstudies en uit de bespre-
kingen binnen een aantal regionale werkgroepen, 
is gebleken dat voor de luchthavens van Oostende-
Brugge en Kortrijk-Wevelgem een organisatiemodel 
gebaseerd op een splitsing in een publieke Luchtha-
ven-Ontwikkelings-Maatschappij (LOM) enerzijds 
en een private Luchthaven-Exploitatie-Maatschappij 
(LEM) anderzijds de voorkeur wegdraagt.

1. Voorgestelde LOM-LEM-structuur

1.1. Algemene kenmerken

De voorgestelde structuur houdt in dat luchthaven-
ontwikkelingsmaatschappijen (hierna LOM) worden 
opgericht voor de luchthaven van Oostende-Brugge 
en voor de luchthaven Kortrijk-Wevelgem. 

Deze LOM’s zullen worden opgericht bij decreet in de 
vorm van een publiekrechtelijk vormgegeven extern 
verzelfstandigd agentschap (EVA) in de zin van het 
kaderdecreet Bestuurlijk Beleid van 18 juli 2003. De 
LOM zal tevens, zoals meerdere andere EVA’s in het 
betrokken beleidsdomein, de vorm aannemen van 
een naamloze vennootschap (naar publiek recht). De 
keuze voor de publiekrechtelijk vormgegeven EVA 
is onder meer ingegeven door het feit dat de LOM 
kan worden belast met taken van beleidsuitvoering, 
die kunnen worden beschouwd als essentiële over-
heidstaken (zoals het beheer van – strategische –  
basisinfrastructuur) zodat zij moet kunnen beschik-
ken over bepaalde overheidsprerogatieven. Boven-
dien kunnen goederen die tot het openbaar domein 
behoren (wat het geval is voor een aanzienlijk deel 
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van de luchthaveninfrastructuur) in beginsel zonder 
aan het karakter van openbaar domeingoed afbreuk 
te doen, krachtens decreet worden overgedragen aan 
een publiekrechtelijk vormgegeven EVA.

De LOM’s zullen instaan voor de instandhouding en 
het beheer van de bestaande en toekomstige basis-
infrastructuur en de terbeschikkingstelling van de 
basisinfrastructuur aan een te selecteren luchthaven-
exploitatiemaatschappij (ook wel LEM genaamd).

De LEM is een rechtspersoon van privaat recht die 
zich uitsluitend richt op de exploitatie en commercia-
lisering van de luchthaven en is derhalve verantwoor-
delijk voor het zo goed mogelijk benutten van de 
mogelijkheden aan aeronautische zijde (luchtverkeer- 
en vervoer) en non-aeronautische zijde (vastgoed, 
concessies).  Daarbij kunnen aan de LEM, tegen 
financiële compensatie, verplichtingen worden opge-
legd inzake de te waarborgen veiligheid die wordt 
vereist onder meer door de bevoegde internationale 
en nationale autoriteiten.  

De LEM zal de commerciële uitbating van de lucht-
haven uitoefenen op basis van een met de LOM af te 
sluiten concessieovereenkomst voor diensten, in het 
kader waarvan zij een concessievergoeding aan de 
LOM zal betalen voor het ter beschikking stellen van 
de basisinfrastructuur en die zullen worden aange-
wend voor het uitvoeren van de taken van de LOM. 
De private partner(s) in de LEM zal/zullen worden 
geselecteerd en gekozen op grond van een objectieve 
mededingingsprocedure, conform de toepasselijke  
Europese verdragsbeginselen inzake non-discrimina-
tie, gelijke behandeling en transparantie.

De splitsing LOM-LEM stelt de LEM in staat om 
een organisatiecultuur te hanteren die blijk geeft van 
een markt- en marketinggerichte onderneming die 
tegelijk oog heeft voor de ruimere lokale en boven-
lokale publieke belangen. De LEM zal voor de ter-
beschikkingstelling van de basisinfrastructuur een 
marktconforme vergoeding aan de LOM betalen.  

Uit een financieel-economisch haalbaarheidsonder-
zoek is gebleken dat, mits bepaalde voorwaarden 
vervuld zijn, een rendabele exploitatie principieel 
mogelijk is voor de LEM en LOM (ruimte voor bij-
komende investeringen bekostigd door eigen inkom-
sten). Belangrijke randvoorwaarde daarbij is onder 
de huidige omstandigheden dat de LOM de verant-
woordelijkheid op zich neemt om de bestaande certi-
ficering van de luchthaven in stand te houden en dat 
de kosten voor ‘safety & security’ gedragen worden 

door het Vlaamse Gewest. De resultaten van een 
onderzoek naar het wettelijk en feitelijk kader van de 
beveiliging en de veiligheid op regionale luchthavens, 
uitgevoerd door de Vlaamse Luchthavencommissie 
(verslag van 27 november 2006) gaven immers aan 
dat het aangewezen zou zijn dat de Vlaamse overheid 
zou instaan voor de organisatie én financiering van 
publieke functies inzake beveiliging van de Vlaamse 
regionale luchthavens. 

In 2008 werd door het Vlaamse Gewest bijkomend 
22,5 miljoen euro uitgetrokken als kapitaalsinjectie 
in de LOM’s, die er aldus toe strekt om via de LOM 
de certificering van de basisinfrastructuur in stand te 
houden.

1.2. Specifieke kenmerken nieuwe structuur Lucht- 
haven Oostende-Brugge

De luchthaven Oostende-Brugge is momenteel in 
beheer en eigendom van de dienst met afzonder-
lijk beheer Luchthaven Oostende (DAB Oostende).  
Deze entiteit bezit geen rechtspersoonlijkheid en res-
sorteert bijgevolg onder de rechtspersoonlijkheid van 
het Vlaamse Gewest en maakt thans deel uit van het 
departement Mobiliteit en Openbare Werken.

In de nieuwe structuur zou het Vlaamse Gewest, 
minstens bij oprichting, de enige aandeelhouder (100 
percent) in LOM Oostende zijn, samen met PMV 
(Participatiemaatschappij Vlaanderen) die één aan-
deel zal houden.

LOM Oostende zal de bestaande luchthaveninfra-
structuur van de luchthaven van Oostende overnemen 
van DAB Oostende. De overdracht van de bestaande 
luchthaveninfrastructuur en het daaraan verbonden 
vermogen (activa en passiva) van DAB Oostende 
zal gebeuren bij besluit van de Vlaamse Regering 
op basis van een inventaris en een beschrijvend ver-
slag, opgesteld door de secretaris-generaal.  Vanwege 
het Vlaamse Gewest zou tevens een kapitaalinjectie 
plaatsvinden in LOM Oostende, ten belope van 17 
miljoen euro, om de investeringen te realiseren die 
nodig zijn om de certificatie van de luchthaven Oost-
ende als luchthaven ICAO-categorie 4E te behou-
den. 

De LEM Oostende is een privaatrechtelijke vennoot-
schap waarin – na het organiseren van een trans-
parante en objectieve mededingingsprocedure – de 
geselecteerde privépartner(s) lokale publieke partners 
kan/kunnen betrekken. In het oprichtingsdecreet 
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worden de nodige decretale machtigingen voor deel-
neming van deze (lokale) overheden in LEM Oost-
ende-Brugge opgenomen.

1.3. Specifieke kenmerken Luchthaven Kortrijk- 
Wevelgem

De huidige eigendomssituatie van deze luchthaven is 
geheel versnipperd. De huidige beheersmaatschap-
pij, met name het dienstverlenend intergemeentelijke 
samenwerkingsverband ‘West-Vlaamse intercommu-
nale vliegveld Wevelgem-Bissegem’ (ook gekend als 
WIV) bestaat uit dertien gemeenten, het dienstverle-
nend intergemeentelijk samenwerkingsverband Inter-
communale Leiedal en de West-Vlaamse energie- en 
teledistributiemaatschappij.

De beheersmaatschappij WIV heeft op heden een 
concessieovereenkomst afgesloten met een private 
vennootschap welke onder meer instaat voor afhan-
deling en jet-fueling. De verharde startbaan, met een 
commercieel interessante lengte van 1900 meter en 
de omliggende infrastructuur (taxibaan, parkings, 
gebouwen en het merendeel van de omliggende ter-
reinen) zijn eigendom van de provincie West-Vlaan-
deren en de intercommunale Leiedal.

In de nieuwe structuur zou het Vlaamse Gewest in 
LOM Kortrijk-Wevelgem een participatie nemen van 
50 percent plus één aandeel.  Het Vlaamse Gewest 
voorziet in dit verband een inbreng in geld ten belope 
van 5,5 miljoen euro, wat het in het businessplan 
geraamde bedrag is van de vereiste financiering van 
de investeringen in de basisinfrastructuur en de lucht-
havenbeveiliging.  De jaarlijkse subsidie van de lucht-
havenbrandweer (765.000 euro, waarde 2007) blijft 
behouden en zal worden verleend aan de LEM.

De provincie West-Vlaanderen, de intercommunale 
Leiedal en mogelijk ook de gemeenten van de provin-
cie West-Vlaanderen waarbij, gegeven de historiek, 
inzonderheid wordt gedacht aan de stad Kortrijk en 
de gemeente Wevelgem, zouden kunnen deelnemen 
in de LOM ten belope van een gezamenlijke partici-
patie van maximum 50 percent min één aandeel (deze 
participatie kan worden gerealiseerd hetzij door een 
inbreng of  terbeschikkingstelling van de basisin-
frastructuur hetzij door een inbreng in geld). Hier-
over worden thans reeds gesprekken gevoerd met de 
betrokken partijen.  In het oprichtingsdecreet worden 
de nodige decretale machtigingen voor deelneming 
van deze (lokale) overheden in LOM Kortrijk-Wevel-
gem voorzien.

LEM Kortrijk-Wevelgem is een privaatrechtelijke 
vennootschap die volledig in handen zal zijn van de 
te selecteren private partner(s).

2. Kernbepalingen van het ontwerp van oprichtings-
decreet

De minister licht vervolgens enkele kernbepalingen 
van het decreet toe.

2.1. Oprichting en statuut LOM

Zowel LOM Oostende-Brugge als LOM Kortrijk-
Wevelgem worden opgericht als een EVA, zoals ver-
meld in artikel 13 van het kaderdecreet Bestuurlijk 
Beleid, onder de vorm van een nv van publiek recht.  
Zij zullen tot stand komen en rechtspersoonlijk-
heid krijgen op datum van inwerkingtreding van het 
oprichtingsdecreet, en zullen worden opgericht voor 
onbepaalde duur.

LOM Oostende-Brugge en LOM Kortrijk-Wevelgem 
hebben niet de hoedanigheid van handelaar.  Zij zul-
len voor alles wat niet uitdrukkelijk is geregeld in het 
oprichtingsdecreet, het Kaderdecreet en de statuten 
onderworpen zijn aan het Wetboek van vennoot-
schappen.

2.2. Taken, bevoegdheden en werking

LOM Oostende-Brugge en LOM Kortrijk-Wevel-
gem hebben als doel “de duurzame ontwikkeling, de 
instandhouding, het beheer en het onderhoud van de 
luchthaveninfrastructuur en de terbeschikkingstel-
ling van die infrastructuur, of  een deel ervan, tegen 
marktconforme vergoeding, aan de LEM Oostende-
Brugge/LEM Kortrijk-Wevelgem, die zorgt voor de 
commerciële uitbating ervan.”

De concrete invulling hiervan, inclusief  verplichtin-
gen inzake veiligheid, zullen het voorwerp uitmaken 
van een beheersovereenkomst die zal worden gesloten 
tussen het Vlaamse Gewest en respectievelijk LOM 
Oostende-Brugge en LOM Kortrijk-Wevelgem

De organen van de LOM zijn de algemene vergade-
ring, de raad van bestuur en de gedelegeerd bestuur-
der: 
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– de algemene vergadering bestaat uit alle aandeel-
houders van de LOM; elk aandeel  geeft recht op 
één stem; 

– de raad van bestuur bestaat uit maximaal negen 
leden, de onafhankelijke leden uitgezonderd.  De 
leden van de raad van bestuur worden door het 
Vlaamse Gewest benoemd; 

– de gedelegeerd bestuurder staat in voor het dage-
lijks bestuur en wordt door de Vlaamse Regering 
aangewezen. De gedelegeerd bestuurder dient te 
worden gekozen onder de leden van de raad van 
bestuur.

2.3. Financiering en controle

Aan de LOM wordt door het Vlaamse Gewest jaar-
lijks een dotatie toegekend ten laste van de algemene 
uitgavenbegroting en ter aanvulling van haar eigen 
inkomsten.

Naast de maatregelen inzake toezicht en controle die 
volgen uit het kaderdecreet Bestuurlijk Beleid wordt 
de controle op de financiële toestand en op de jaarre-
keningen aan een commissaris opgedragen. Die wordt 
door de algemene vergadering aangewezen onder de 
leden van het Instituut der Bedrijfsrevisoren.

2.4. Taken LEM

De LEM zal in eigen naam en voor eigen rekening 
instaan voor de commerciële uitbating van de lucht-
haven tegen betaling van een marktconforme ver-
goeding aan de respectieve LOM, op grond van een 
concessieovereenkomst waarin de modaliteiten en 
voorwaarden voor die uitbating zullen worden opge-
nomen.  

De LEM zal worden geselecteerd na een openbare 
procedure met inachtneming van de beginselen van 
transparantie en gelijkheid. 

De gunningsbeslissing met betrekking tot deze 
overeenkomst moet voorafgaand door de Vlaamse 
Regering worden goedgekeurd.  De concessieover-
eenkomst zal worden aangegaan voor een maximale 
duur van 30 jaar.

In het kader van deze concessieovereenkomst zal de 
LEM tevens onder haar verantwoordelijkheid, de 
controle-, veiligheids- en beveiligingsdiensten, alsook 

de brandweerdiensten (of  een deel daarvan) op de 
respectieve regionale luchthaven moeten verzekeren, 
zonder afbreuk te doen aan de bevoegdheden van het 
Vlaamse Gewest inzake het toezicht op de uitvoering 
van deze taken. 

Voor deze taken zal de LEM een bijzondere toelage 
ontvangen. Tussen de LEM en het Vlaamse Gewest 
zal een overeenkomst worden gesloten die de wijze 
van berekening, de parameters en de betalingsmoda-
liteiten vaststelt van de toelagen voor deze taken die 
zullen worden opgenomen in de algemene uitgaven-
begroting van de Vlaamse Gemeenschap. 

2.5. Personeel

Wat de luchthaven van Oostende-Brugge betreft, 
werd het ontwerp van decreet uitgebreid doorgeno-
men en besproken met vertegenwoordigers van de 
personeelsleden, en het ontwerp van decreet werd 
inmiddels goedgekeurd door het bevoegde sectorco-
mité XVIII. 

De regeling waarover uiteindelijk een akkoord werd 
bereikt, houdt in dat de contractuele personeelsle-
den die bij DAB Oostende tewerkgesteld zijn, de 
mogelijkheid krijgen om op vrijwillige basis en met 
behoud van al hun rechten over te stappen naar de 
LEM Oostende-Brugge. Het decreet bepaalt daartoe 
dat de LEM Oostende bereid moet zijn om deze per-
soneelsleden een nieuwe arbeidsovereenkomst aan te 
bieden.  

Voor wat betreft de sociale overlegorganen, zal, gelet 
op de timing van de geplande reorganisatie, de eer-
ste ‘officiële’ Ondernemingsraad en het eerste ‘offi-
ciële’ Comité voor Preventie en Bescherming op het 
Werk (CPBW) pas in het kader van de eerstvolgende 
sociale verkiezingen (vermoedelijk 2012) bij de LEM 
kunnen worden ingesteld.  Bij gebrek aan comité en 
ondernemingsraad zal de vakbondsafvaardiging tot 
aan de eerstvolgende sociale verkiezingen (een deel 
van) deze taken uitvoeren.  Desgevallend kan wel op 
conventionele basis voorzien worden in een CPBW 
en een Ondernemingsraad.

Het is tevens de bedoeling dat er met de LEM, vóór 
het sluiten van de concessieovereenkomst, een col-
lectieve arbeidsovereenkomst (cao) wordt onderhan-
deld en gesloten waarin sluitende afspraken worden 
gemaakt met de vakorganisaties inzake inspraak van 
de werknemers.
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De contractuele personeelsleden die niet op vrijwil-
lige basis willen overstappen naar de LEM, blijven 
contractueel in dienst van het Vlaamse Gewest.  Het 
Vlaamse Gewest zal deze personeelsleden, binnen de 
mogelijkheden, een passende dienstbetrekking aan-
bieden binnen de (ruime) Vlaamse overheid.

De statutaire personeelsleden zullen, conform de rele-
vante bepalingen van het Vlaams personeelsstatuut 
van 13 januari 2006, ter beschikking worden gesteld 
van de LEM Oostende-Brugge.  Hiertoe zal er tussen 
het Vlaamse Gewest en de LEM Oostende-Brugge 
een (dienstverlenings-)overeenkomst moeten worden 
afgesloten die de modaliteiten van de terbeschik-
kingstelling zal regelen. LEM Oostende-Brugge zal 
overigens voor de terbeschikkinggestelde personeels-
leden, in zoverre die niet belast zijn met controle-, 
veiligheids- en beveiligingstaken, een marktconforme 
vergoeding dienen te betalen aan LOM Oostende-
Brugge.

De situatie van de personeelsleden die momenteel 
actief  zijn op de luchthaven Kortrijk-Wevelgem (via 
de intercommunale WIV) verschilt in die zin dat er 
geen statutaire personeelsleden tewerk gesteld zijn, 
noch personeelsleden van het Vlaamse Gewest. Voor 
deze werknemers werd een regeling uitgewerkt die 
aansluiting zoekt bij de regels van cao 32bis inzake 
de rechten van werknemers bij overgang van onder-
neming (die als zodanig niet van toepassing is op de 
overheidssector). Daartoe bepaalt het decreet dat de 
kandidaten voor de LEM bereid moeten zijn om deze 
personeelsleden, met behoud van al hun rechten over 
te nemen, willen zij in aanmerking komen voor de 
toewijzing van de concessie. 

3. Actuele stand van zaken

Inmiddels werden de eerste voorbereidingen getrof-
fen op het niveau van de administratie met het oog 
op de selectie van de private partner en de daarmee 
gepaard gaande gunning van de overeenkomst waar-
bij de luchthavenexploitatie wordt overgedragen aan 
een LEM. Met het oog hierop werd:

– een voorstel tot gunningsprocedure uitgewerkt  
dat er op gericht is om de voorbereiding van de 
gunning zo spoedig als mogelijk op te starten 
maar tevens rekening houdt met de noodzaak 
van een optimale interactie met de parlementaire 
procedure voor de goedkeuring van het oprich-
tingsdecreet en met de noodzaak om potentiële 
kandidaten voldoende tijd te verlenen voor de 
uitwerking van een kwaliteitsvol en betrouwbaar 

business plan, aangezien dit een cruciaal beoor-
delingselement zal uitmaken van de gunningsbe-
slissing. Het decreet is erop gericht om ervoor te 
zorgen dat de inwerkingtreding daarvan, met de 
effectieve operationele start van de LOM en de 
bijhorende kapitaalinbrengen vanuit het Vlaamse 
Gewest zou plaatsvinden op het moment dat de 
LEM partner geselecteerd is;

– een inventaris gemaakt van de fundamentele 
opties, uitgangspunten en krachtlijnen van het 
bestek. Van de kandidaten wordt verwacht dat 
zij een eigen businessplan opstellen voor de uit-
bating van de luchthaven, rekening houdend met 
de vereisten en beperkingen die in het bestek zul-
len worden opgenomen (onder meer inzake veilig-
heidsvoorschriften, eerbiediging van de bestaande 
voorschriften inzake ruimtelijke ordening en de 
milieuvergunning enzovoort). De gunning zal 
openstaan voor kandidaten met een solide finan-
ciële en operationele basis, waarbij ervaring en 
affiniteit met de luchthavensector en logistiek tot 
aanbeveling strekken.

II. ALGEMENE BESPREKING

1. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Pieter Huybrechts stelt dat zijn fractie dit 
ontwerp ondersteunt als het de intentie van de 
Vlaamse Regering is de toekomst van de Vlaamse 
regionale luchthavens te vrijwaren en hen de moge-
lijkheden te geven om zich verder te ontwikkelen. 
De drie bestaande regionale luchthavens moeten op 
gelijke voet worden behandeld. Uit de voorafgaande 
besprekingen met de betrokken luchthavens in West-
Vlaanderen is gebleken dat de voorgestelde structuur 
van een luchthavenontwikkelingsmaatschappij en een 
luchthavenexploitatiemaatschappij het meest aan-
gewezen zou zijn. De toekomst zal uitwijzen of  dat 
inderdaad de beste keuze is. 

De heer Carl Decaluwe is van oordeel dat de optie 
voor het verder ontwikkelen van de regionale lucht-
havens ook terug te vinden is in het Ruimtelijk Struc-
tuurplan Vlaanderen, in de zogenaamde economische 
poorten. Dit ontwerp is daar dus een bevestiging 
van. 

De spreker zegt dat er in het Vlaams Parlement al 
lang over de regionale luchthavens wordt gepraat, 
maar dat op 2 juni 2006 pas voor de eerste keer een 
strategische visie door de Vlaamse Regering werd 
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goedgekeurd. Die visie heeft een politiek draagvlak. 
Het beleid had voordien geen echte visie. Men wilde 
de luchthavenexploitatie regelen door middel van 
contracten. Dat is echter geen succes geweest. 

De heer Decaluwe verklaart dat zijn fractie er altijd 
voorstander van geweest is dat ook de private sector 
bij de luchthavenexploitatie zou worden betrokken. 
De sterkte van dit ontwerp situeert zich hier bij de 
duidelijke keuze voor de LOM/LEM-structuur. De 
overheid neemt haar verantwoordelijkheid voor het 
beheer van de basisinfrastructuur. Nu moet de pri-
vate sector zijn verantwoordelijkheid nemen voor de 
exploitatie.  Het gaat daarbij volgens de spreker over 
private sector in de echte betekenis van het woord en 
niet over bijvoorbeeld intercommunales.

Het lid merkt verder op dat met de herstructurering 
van beide luchthavens een belangrijke personeelspro-
blematiek gepaard gaat. Hij stelt vast dat het overleg 
hierover met de werknemersorganisaties vrij rimpel-
loos is verlopen. Deze operatie zal dus geen aanlei-
ding geven tot een sociaal bloedbad. 

De heer Decaluwe besluit met te stellen dat het nu het 
moment van de waarheid is voor de regionale lucht-
havens. Dit is een decreet van de laatste kans, dat op 
een duidelijke visie is gebaseerd. Als de private sector 
niet in deze constructie mocht stappen, zullen daaruit 
de nodige conclusies moeten worden getrokken. Dit 
decreet verdient de volle steun en de spreker hoopt 
dat het snel in werking zal kunnen treden. 

De heer Bart Caron vindt de LEM/LOM-construc-
tie een interessante benadering. Hij wil dat een 
kans geven en zal het daarom principieel steunen. 
Dat neemt niet weg dat er toch een aantal kritische 
opmerkingen moeten worden gemaakt. 

Dit lid zegt in feite een tegenstander te zijn van een te 
ongebreidelde ontwikkeling van de luchtvaartsector.  
In een periode dat leefmilieuproblemen toenemen, 
moet er een rem worden gezet op het vliegverkeer.  De 
heer Caron is van oordeel dat dit ontwerp blijk geeft 
van een soort van wafelijzerpolitiek op zijn Vlaams. 
Is het wel zinvol dat er op een dergelijke kleine opper-
vlakte als Vlaanderen drie regionale luchthavens 
worden ontwikkeld? De luchthaven van Antwerpen 
is niet in dit ontwerp opgenomen, maar maakt wel 
degelijk deel uit van de problematiek. Vroeg of  laat 
zal deze dus zeker ter sprake komen. 

Het is volgens de heer Caron twijfelachtig of  die 
drie regionale luchthavens rendabel kunnen worden 
gemaakt. In hoeverre zullen daar de overheid en 

de private sector evenwichtig in bijdragen? Volgens 
hem is er in elk geval voor de luchthaven van Kort-
rijk-Wevelgem op geen enkele wijze cijfermatig aan-
getoond dat die leefbaar zou kunnen zijn. Dat zal 
misschien duidelijk worden als de oproep voor een 
exploitant van die luchthaven is gelanceerd. Hij is in 
elk geval benieuwd of er interesse van de private sec-
tor zal zijn om de luchthaven te exploiteren. Op dit 
ogenblik wordt de luchthaven maar door één kleine 
maatschapij (Abelag) gebruikt, wat een zeer wankele 
basis is voor een rendabele economische exploitatie. 
Een document ter zake van het Vlaams Instituut 
voor de Logistiek bevat volgens het lid veel hoera-
kreten maar geen onderbouw. De heer Caron vraagt 
dan ook of de minister meerjarige prognoses over de 
economische haalbaarheid van de luchthaven van 
Kortrijk-Wevelgem kan geven.  

Vervolgens gaat het lid verder in op het advies van 
de Raad van State. Er wordt een opmerking gemaakt 
over de mogelijke omvang van de steun vanuit de 
Vlaamse Gemeenschap voor de controle-, veiligheids-, 
beveiligings- en brandweerdiensten van de regio-
nale luchthavens. Die steun kan misschien worden 
beschouwd als steunmaatregelen die vooraf  aan de 
Europese Commissie moeten worden gemeld. Gaat 
de Vlaamse Regering die aanmelding vooralsnog 
doen bij de Europese Commissie? 

De heer Caron stelt verder dat in het advies van de 
Vlaamse Luchthavencommissie van de SERV wordt 
gezegd dat een goede oplossing voor de beheersstruc-
tuur van de regionale luchthavens onder andere de 
eenheid van beheer als uitgangspunt moet hebben. 
Volgens de heer Caron staat de voorgestelde LOM/
LEM-structuur haaks op dit uitgangspunt. Het 
beheer wordt met deze structuur precies opgesplitst. 
Wat is het antwoord van de minister daarop?

In hetzelfde advies wordt de vraag gesteld of  artikel 
33, §1, waarin aan een aantal entiteiten, zoals steden 
en gemeenten wordt toegestaan om deelnemingen 
te nemen in de LEM Oostende-Brugge, de toets van 
het gelijkheidbeginsel zal kunnen doorstaan. Dat is 
volgens de heer Caron een fundamentele bedenking, 
waarop de minister een antwoord moet geven. 

Ten slotte pleit de heer Caron er nog voor om ook de 
luchthaven van Deurne binnen de structuur van dit 
decreet op te nemen. 

Mevrouw Fientje Moerman verklaart dat de voor-
gestelde LEM/LOM-structuur beantwoordt aan de 
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visie van haar fractie. Deze structuur maakt een effi-
ciënte en klantgerichte dienstverlening mogelijk en 
garandeert tegelijkertijd het primaat van de politiek. 
De overheid blijft bevoegd voor de instandhouding 
en de modernisering van de basisinfrastructuur en 
voor de andere publieke functies zoals veiligheid en 
beveiliging. De exploitatie wordt door middel van 
een overheidsopdracht toevertrouwd aan privé-inves-
teerders, tegen de beste prijs/kwaliteitverhouding en 
tegen betaling van een marktconforme vergoeding 
voor het gebruik van de infrastructuur. 

Mevrouw Moerman heeft een aantal vragen. Wat is 
de concrete timing van de gunningsprocedure? Wat 
is het gevolg van de nieuwe structuur op de huidige 
investeringsdotaties van het Vlaamse Gewest aan de 
twee luchthavens? Zijn er prognoses inzake trafiek 
van goederen en personen en inzake het aantal vlieg-
bewegingen op beide luchthavens? Zijn er al PPS-
projecten gepland voor de verdere ontwikkeling van 
beide luchthavens? 

De heer Jef Tavernier is van oordeel dat twee lucht-
havens in West-Vlaanderen, toch wel wat veel is. 
Hij zegt een toekomst te zien voor de luchthaven 
van Oostende als passagiersluchthaven. Maar bij de 
luchthaven van Kortrijk-Wevelgem kunnen heel wat 
vraagtekens worden geplaatst. De luchthavens van 
Oostende en van Lille liggen binnen een afstand van 
veertig kilometer. Die van Lille heeft ook veel meer 
mogelijkheden en is minder gecontesteerd. De lucht-
haven van Kortrijk-Wevelgem is volgens de spreker 
overbodig. Er is in de streek bovendien een grote 
nood aan bedrijventerreinen. Van dat luchthaventer-
rein kan volgens hem perfect ambachtelijke zone of 
industrieterrein worden gemaakt. Dat zal zeker aan 
een reële behoefte beantwoorden. 

De heer Tavernier is van oordeel dat de voorge-
stelde LOM/LEM-structuur principieel een goede 
benadering is. Het moet dan wel zeer duidelijk zijn 
wat de verdeling van verantwoordelijkheden tussen 
beiden is. De Vlaamse Luchthavencommissie bena-
drukt in haar advies het belang van de beheers- en 
concessieovereenkomst voor het welslagen van deze 
beheersvorm. De VLC zegt dat, niettegenstaande 
de verantwoordelijkheden van LOM en LEM in het 
decreet worden afgebakend, een precieze opsomming 
van de taken verbonden aan de uitbating van de 
regionale luchthavens nodig is om daarna concrete 
afspraken te kunnen maken tussen LOM en LEM. 
Volgens de heer Tavernier gaat het hier niet alleen om 
de afspraken zelf, maar ook om de financiële reper-

cussies van die afspraken. Het moet dus ook duide-
lijk zijn welke financiële engagementen respectievelijk 
LOM en LEM op zich nemen. Hieruit besluit de 
spreker dat hij het ontwerp niet kan goedkeuren, als 
daarover geen duidelijkheid wordt geschapen. 

Er is volgens de heer Tavernier duidelijkheid over de 
gegarandeerde jaarlijkse subsidie door de Vlaamse 
overheid voor beveiliging om te voldoen aan een aan-
tal normen. Men beschouwt die subsidie blijkbaar als 
normaal. Volgens de spreker moet daar echter ook 
een bepaalde activiteit van de luchthavens tegenover 
staan. De heer Tavernier gaat ervan uit dat voor beide 
luchthavens wel ongeveer dezelfde beveiligingskosten 
zullen gelden. Als de ene luchthaven echter maar de 
helft van de activiteit van de andere vertoont, dan 
kan men zich afvragen of de subsidie voor die lucht-
haven wel verantwoord is. Door dit decreet neemt de 
overheid een aantal zaken op zich en daar moet een 
bepaalde rendabiliteit tegenover staan. Het lid heeft 
de indruk dat dat zeker niet voldoende zal zijn voor 
één van de twee luchthavens, en in het slechtste geval 
zelfs voor de twee luchthavens. 

Om een zicht op die rendabiliteit te krijgen, vindt de 
heer Tavernier dat het belangrijk is dat er een zicht 
is op de beginsituatie. Hij wenst daarom informatie 
van de minister over balansen en jaarrekeningen van 
beide luchthavens. Hij zegt dat het algemeen bekend 
is dat in het geval van de luchthaven van Kortrijk-
Wevelgem, de deelnemende gemeenten van de inter-
communale al heel wat hebben moeten bijleggen voor 
de exploitatie. 

Voor wat de luchthaven van Oostende betreft, ver-
wijst de heer Tavernier naar een interpellatie die hij 
op 14 maart 2007 heeft gehouden, in verband met de 
jaarrekeningen  en het businessplan van deze lucht-
haven. Na navraag bij het Rekenhof  bleek dat het 
Rekenhof in februari 2007 beschikte over de jaarreke-
ning van 2004. Volgens het Rekenhof was deze jaar-
rekening niet in orde, omdat er geen rekening werd 
gehouden met vroegere opmerkingen van het Reken-
hof. De heer Tavernier zegt dat hij bij het Rekenhof 
heeft gevraagd naar de rekeningen voor 2005 en 2006. 
De rekening voor 2007 moest overigens ook voor 
eind maart 2008 worden neergelegd. Uit een brief  
van 19 mei 2008 van het Rekenhof als antwoord op 
die vraag, blijkt dat de controle van de rekeningen 
van 2005 en volgende jaren tot nog toe niet kon wor-
den aangevat, aangezien de definitieve rekeningen 
nog niet aan het Rekenhof  werden voorgelegd. Het 
Rekenhof kon dus nog geen nieuwe informatie geven 
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over de jaarrekeningen van de luchthaven van Oost-
ende. De heer Tavernier stelt dat het toch wel moei-
lijk is om in het parlement beslissingen te nemen over 
de beheersstructuur van een luchthaven waarvan men 
niet eens over de basisgegevens beschikt. De spreker 
zegt dat een verdere bespreking van het ontwerp pas 
kan gebeuren als die gegevens beschikbaar zijn, ook 
al gaat het maar om de voorlopige rekeningen. De 
heer Tavernier gaat er immers vanuit dat het Reken-
hof op korte termijn geen verslag over de rekeningen 
vanaf 2005 zal kunnen opmaken. De vraag is volgens 
het lid ook of  men rekening heeft gehouden met de 
opmerkingen die het Rekenhof bij de rekening voor 
2004 heeft gemaakt. 

Mevrouw Annick De Ridder heeft een vraag over de 
personeelskwestie. Een aantal contractuele perso-
neelsleden zal niet willen overstappen naar de LEM. 
Deze mensen blijven contractueel in dienst bij de 
Vlaamse Gemeenschap, maar er is enige ongerust-
heid omdat er sprake is van het toewijzen van een 
passende dienstbetrekking. Men vreest dat het hier 
niet gaat om tewerkstelling in de eigen regio. De spre-
ker vraagt of  de minister kan verduidelijken wat er 
onder passende tewerkstelling wordt verstaan. 

Mevrouw De Ridder stelt ook vast dat het advies van 
de VLC stelt dat het Vlaamse Gewest garant moet 
blijven staan voor alle opgebouwde rechten, inclu-
sief  de pensioenen, van de contractuele en statutaire 
ambtenaren die op het moment van de overgang naar 
de LEM in dienst zijn van de Vlaamse overheid. De 
VLC is van oordeel dat het ontwerp van decreet die 
belangen onvoldoende regelt en waarborgt. Wat is 
het standpunt van de minister hierover? Is er in de 
uiteindelijke tekst van het ontwerp van decreet nog 
een bijsturing gebeurd? 

De heer Jan Peumans verwijst naar het beleid dat 
in Wallonië inzake de regionale luchthavens wordt 
gevoerd. Dat beleid is al een twaalftal jaren aan de 
gang en wordt consequent doorgezet. Er is een dui-
delijke taakverdeling: de luchthaven van Bierset is 
afgestemd op cargo en die van Charleroi op lowcost-
personenvervoer. 

De heer Peumans acht het belangrijk dat het Vlaams 
Parlement zijn controlerol kan blijven spelen. 
Kan het parlement die rol voldoende spelen via de 
beheersovereenkomsten? Is die controle gegarandeerd 
op de overeenkomst die tussen LEM en LOM wordt 
afgesloten over de modaliteiten en voorwaarden voor 
de commerciële uitbating, zoals in artikel 32 van het 
ontwerp is bepaald? 

De heer Peumans zegt dat in de memorie van toelich-
ting duidelijk melding is gemaakt van de vier voor-
waarden waaraan moet worden voldaan om tot een 
extern verzelfstandigd agentschap over te gaan. Er 
wordt verder verzekerd dat men in dit geval aan de 
voorwaarden voldoet. De heer Peumans dringt erop 
aan dat aan de vierde voorwaarde, namelijk dat de 
beheersovereenkomst en inzonderheid de informatie-
relatie reëel invulbaar moet zijn, veel aandacht wordt 
besteed, opdat de parlementaire controle nu en in de 
toekomst optimaal mogelijk zou blijven. 

Is er voor beide luchthavens een duidelijke visie op de 
verdere ontwikkeling en een duidelijk businessplan? 
Ook de heer Peumans wenst meer duidelijkheid over 
de prognoses inzake vracht- en personenverkeer.

Heeft men al een duidelijke visie over de mogelijke 
privépartners? Is er mogelijkheid tot samenwerking 
of inbreng vanuit andere grote luchthavens? 

De heer Peumans wenst een overzicht van de verwer-
king van de adviezen van de VLC en van de Raad 
van State in de definitieve ontwerptekst. In de memo-
rie wordt wel verwezen naar opmerkingen van de 
Raad van State bij de artikelen 32 en 33. Wat werd 
er nog met de andere opmerkingen gedaan? Zo heeft 
de spreker een concrete vraag: kan de stad Antwer-
pen aandeelhouder worden in deze regionale lucht-
havens? Volgens het lid is dat volgens het ontwerp 
niet mogelijk, omdat het niet om een West-Vlaamse 
entiteit gaat.

Verder herinnert de heer Peumans aan een eerder 
engagement van de voorganger van de huidige minis-
ter over subsidiëring van de luchthaven van Kort-
rijk-Wevelgem. Er werd destijds toegezegd dat dat de 
laatste tussenkomst vanwege de Vlaamse Regering 
zou zijn. Is die subsidiëring inderdaad stopgezet? 
Kan er een overzicht worden gegeven over hoeveel 
geld de Vlaamse overheid nog in beide luchthavens 
investeert?

Ten slotte vraagt de spreker meer duidelijkheid over 
de complementariteit tussen beide West-Vlaamse 
luchthavens. Is er een taakverdeling tussen vracht- en 
personenvervoer, zoals dat ook in Wallonië bestaat?

De heer Ward Kennes benadrukt dat dit vooral een 
juridisch decreet is, op het snijpunt van het kader-
decreet Bestuurlijk Beleid, het vennootschapsrecht, 
de Europese regelgeving, het Vlaams personeelssta-
tuut, de arbeidswetgeving. Op pagina 51 van het stuk 
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wordt een en ander schematisch voorgesteld door de 
VLC. 

Volgens deze spreker kunnen een aantal vragen die 
leven over dit decreet nog niet worden beantwoord. 
Het is af  te wachten wat de private inbreng in de 
structuur zal inhouden. Het zullen die private part-
ners zijn die uiteindelijk zullen bepalen wat de com-
plementariteit van de luchthavens zal zijn, dus waarin 
de luchthavens zich zullen gaan specialiseren. Het is 
nu in elk geval wel belangrijk te weten wat de timing 
voor de gunning zal zijn. 

De heer Kennes verklaart dat de impact op het per-
soneel dat nu op beide luchthavens wordt tewerkge-
steld erg groot zal zijn. Er moet duidelijkheid zijn 
over de vorm die het toekomstige sociaal overleg zal 
aannemen en over de oprichting van een sectoraal 
subcomité, wat een federale bevoegdheid is. Als men 
voorontwerp en ontwerp naast elkaar legt, dan is het 
in elk geval duidelijk dat er rekening is gehouden met 
de gesprekken met de werknemersorganisaties en met 
het advies van de VLC. 

De spreker merkt op dat de overeenkomst tussen 
LOM en LEM tot dertig jaar kan gaan. Is dat afge-
stemd op de duurtijd van de milieuvergunning? 

De heer Stefaan Sintobin zegt geen fundamentele 
argumenten te hebben gehoord die het nut van een 
luchthaven in Kortrijk-Wevelgem in twijfel trek-
ken. Hij stelt ook dat er niet meewarig moet worden 
gedaan over de complementariteit tussen beide lucht-
havens. De luchthaven van Kortrijk-Wevelgem is een 
echte zakenluchthaven, waar ook heel wat ziekenver-
voer gebeurt. De luchthaven van Oostende is voorna-
melijk een toeristische luchthaven. 

De spreker zegt dat zijn fractie de luchthaven van 
Kortrijk-Wevelgem steeds heeft ondersteund. De 
tegenstanders willen blijkbaar dat die luchthaven 
wordt gesloten en dat de activiteiten over de grens 
verhuizen naar Lille, met verlies aan arbeidsplaatsen 
tot gevolg. 

De heer Sintobin geeft wel toe dat de zwakte van het 
decreet de inbreng van de private investeerders is. Als 
die ontbreken, kan het decreet ook niet worden uit-
gevoerd. 

De heer Johan Verstreken zegt dat voor de luchthaven 
van Oostende de tijd dringt, en dat hij hoopt dat er 
private investeerders voor gevonden zullen worden. 
Hij is tegen het gebruik van de luchthaven voor aller-
hande wapentransport.  De rol van de luchthaven 

van Oostende ligt in het ontwikkelen van toeristisch 
personenverkeer. Voor het toerisme speelt die lucht-
haven dan ook een bijzondere rol. Daarom moet ze 
absoluut behouden blijven. Dit moet samen met de 
toeristische sector, Toerisme Vlaanderen en Westtoer 
bekeken worden. 

Ten slotte vraagt de heer Verstreken nog wat verdui-
delijking over eventuele onteigeningen die er rond 
de luchthaven van Oostende, en meer bepaald in de 
woonzone rond de Schoolstraat, in de toekomst zou-
den kunnen gebeuren. 

2. Antwoorden van de minister

De minister stelt een kopie ter beschikking van de 
laatste jaarverslagen van de luchthavens Oostende-
Brugge en Kortrijk-Wevelgem, evenals van de resul-
taten van het businessplan dat voor elke luchthaven 
onder begeleiding van een regionale werkgroep werd 
opgemaakt.  Deze documenten worden als bijlage bij 
het verslag gevoegd.

Een schema waarin op overzichtelijke wijze wordt 
samengevat op welke wijze gevolg is gegeven aan de 
opmerkingen van de Raad van State omtrent het oor-
spronkelijke ontwerp van het decreet wordt eveneens 
als bijlage bij het verslag gevoegd.

Vervolgens gaat de minister thematisch in op de 
opmerkingen die werden gemaakt.

2.1. Afsluiting van de jaarrekeningen van de lucht- 
haven Oostende door het Rekenhof

De problematiek van de rekeningen van de luchtha-
ven van Oostende is reeds aan bod gekomen in de 
commissievergadering van 14 maart 2007 en de voor-
ganger van de minister heeft daarbij reeds toelichting 
gegeven aan de commissie. De antwoorden die toen 
werden gegeven blijven onverkort gelden. Er is toen 
reeds gewezen op het feit dat de onroerende en roe-
rende goederen van de DAB Oostende bij koninklijk 
besluit van 5 augustus 1992 betreffende de overdracht 
van goederen, rechten en verplichtingen van de Regie 
der Luchtwegen aan het Vlaamse Gewest en aan het 
Waalse Gewest werden overgedragen. Deze over-
dracht gebeurde zonder waardebepaling. Het zou 
beter geweest zijn indien dit wel gebeurd was, maar 
daar kan nu nog weinig aan worden veranderd.

De jaarrekeningen 2004 van de luchthaven Oostende 
werden door het Rekenhof  afgesloten in oktober 
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2006. In tegenstelling tot de bewering van de heer 
Tavernier zijn de jaarrekeningen van 2005 en 2006 
wel bezorgd aan het Rekenhof  en dit binnen de zes 
maanden na de afsluiting van het boekjaar. Zoals 
voorgeschreven maakt de luchthaven Oostende de 
jaarrekeningen over aan de afdeling Boekhouding en 
Begroting van het departement Mobiliteit en Open-
bare Werken die ze na verificatie doorstuurt naar het 
Agentschap Accounting voor overmaking aan het 
Rekenhof.

Ook de rekeningen 2007 zullen eerlang naar het 
Rekenhof worden doorgestuurd.

Los daarvan is de minister het ermee eens dat de kan-
didaten correcte informatie moeten krijgen omtrent 
de exploitatiekosten- en inkomsten van de luchtha-
ven Oostende. De kandidaten zullen de gelegenheid 
krijgen om in het kader van de tenderprocedure de 
nodige financiële analyses te maken en de DAB Oost-
ende zal alle medewerking verlenen om de nodige 
informatie ter beschikking te stellen, via datarooms.

De minister wijst er bovendien op dat de nieuwe 
structuur voorziet in verregaande controle-, rap-
porterings- en verantwoordingsverplichtingen voor 
de LOM, en op die manier tegemoet komt aan een 
bezorgdheid die door verschillende commissieleden 
geuit werd.

De LOM’s zijn als EVA’s van publiek recht, in tegen-
stelling tot de diensten afzonderlijk beheer, onder-
worpen aan het kaderdecreet Bestuurlijk Beleid. Dat 
betekent vooreerst dat de LOM Oostende-Brugge 
respectievelijk de LOM Kortrijk-Wevelgem onder 
toezicht staan van de Vlaamse Regering. Het betreft 
het algemeen administratief  toezicht (schorsings- en 
vernietigingstoezicht). Dat toezicht zal niet alleen 
worden uitgeoefend door een regeringsafgevaardigde, 
aangesteld bij besluit van de Vlaamse Regering op 
voordracht van de bevoegde minister onder wie het 
agentschap ressorteert maar ook door een regerings-
afgevaardigde, aangesteld bij besluit van de Vlaamse 
Regering op voordracht van de minister bevoegd 
voor Financiën en Begroting. 

Die regeringsafgevaardigden houden toezicht op de 
overeenstemming van de verrichtingen en de werking 
van de LOM’s met het algemeen belang en waken 
over de naleving van de wetten, decreten, ordonnan-
ties en reglementaire besluiten, het organiek statuut 
van de LOM’s en de beheersovereenkomst, en de 
regeringsafgevaardigde van de minister van Finan-

ciën biedt extra garanties voor een behoorlijk finan-
cieel beheer.

Daarnaast is de LOM onderworpen aan alle ver-
plichtingen inzake controle, informatie en rapporte-
ring zoals voorzien in het kaderdecreet Bestuurlijk 
Beleid. 

Bovendien heeft de LOM aparte rechtspersoonlijk-
heid en bepaalt het decreet dat zij onderworpen is 
aan de reglementering inzake boekhouding en jaar-
rekening die van toepassing is op gewone vennoot-
schappen van privaatrecht. 

Het decreet bepaalt ten slotte dat de LOM een com-
missaris (lid van het Instituut der Bedrijfsrevisoren) 
dient aan te stellen die belast is met de controle van 
de jaarrekening. Dit is zelfs strenger dan wat het 
geval is bij de doorsnee privaatrechtelijke onder-
neming, waar de aanstelling van een commissaris 
slechts vereist is indien bepaalde drempels worden 
overschreden.

De minister is er dan ook van overtuigd dat in het 
decreet op die manier maximale garanties zijn inge-
bouwd om de nodige transparantie te verzekeren over 
de financiële toestand en het beheer van de LOM.

2.2. Cijfermatige gegevens omtrent de rendabiliteit 
van de beide luchthavens

Verschillende commissieleden hebben de vraag 
gesteld of  er cijfermatige gegevens beschikbaar zijn 
over de potentiële rendabiliteit van de luchthavens 
Oostende-Brugge en Kortrijk-Wevelgem. 

Het Vlaams Instituut voor de Logistiek heeft met 
medewerking van het adviesbureau ‘How-to Advi-
sory’ in opdracht van de Vlaamse Regering een haal-
baarheidsstudie uitgevoerd waarbij zij zijn nagegaan 
of  een duurzame en rendabele exploitatie van de 
luchthavens mogelijk is op basis van een realistisch 
businessconcept, desgevallend ondersteund door 
inbreng van de private sector. 

Deze studies zijn gebaseerd op een uitgebreid onder-
zoek aan de hand van cijfergegevens en financiële 
modellen. Het spreekt voor zich dat de inhoud onder 
een bepaalde vorm gedeeld zal moeten worden met 
de kandidaten. Er is dus wel degelijk voldoende cij-
fermateriaal voorhanden om met de kandidaten 
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te onderhandelen over een eventuele concessie. De 
minister veronderstelt dat de commissieleden echter 
zullen begrijpen dat deze informatie slechts gedeeld 
kan worden met ernstige kandidaten, en dat dit soort 
informatie in dit stadium niet zonder meer publiek 
kan gemaakt worden.

Uit deze studies is gebleken dat, hoewel er een smalle 
bedrijfseconomische basis is indien men louter reke-
ning houdt met de aeronautische inkomsten, het wel 
degelijk mogelijk is om beide luchthavens op renda-
bele wijze te exploiteren, in het bijzonder door in te 
spelen op de vooralsnog onderbenutte mogelijkheden 
op het vlak van de niet-aeronautische ontwikkeling 
(bijvoorbeeld door in te spelen op de ontwikkeling 
van aanpalende bedrijventerreinen in Kortrijk-Wevel-
gem of  op de nabijheid van de zeehavens Oostende 
en Zeebrugge voor wat betreft de luchthaven Oost-
ende). 

2.3. Eigen profiel van beide luchthavens

Enkele commissieleden hebben tevens de vraag 
gesteld of  er voldoende differentiatie mogelijk is 
tussen beide luchthavens, en of  beide luchthavens 
niet één enkele markt bedienen. Dit werd grondig 
onderzocht in de haalbaarheidsstudies. Uit de haal-
baarheidsstudies is gebleken dat beide luchthavens 
een erg verschillend profiel hebben, en zeer uiteenlo-
pende troeven. De luchthaven Oostende is een toe-
risme- en cargoluchthaven, gelegen in de nabijheid 
van de zeehavens van Oostende en Zeebrugge, met 
een infrastructuur die de grootste vrachtvliegtuigen 
kan ontvangen. De haalbaarheidsstudie toont aan 
dat de toekomst van de luchthaven op dat vlak moet 
worden gesitueerd. 

Dergelijke infrastructuur is in Kortrijk niet beschik-
baar en ruimtelijk gezien ook niet mogelijk en zelfs 
niet wenselijk, gelet op de ligging van de luchtha-
ven en de beperkingen van de bestaande milieuver-
gunning. Dat is echter meteen ook de troef  van de 
luchthaven van Kortrijk-Wevelgem. Kortrijk-Wevel-
gem is gespecialiseerd in doorgedreven maatwerk in 
luchtvervoer. Gebruikers van de luchthaven bepalen 
in hoge mate zelf  route, tijd en aantal personen aan 
boord. Door deze positie kan de luchthaven meer-
dere, relatief  prijsinelastische marktsegmenten bedie-
nen: zakentaxivluchten, expressvracht, medische 
vluchten en groepsvervoer.  

Een focus op zakenvluchten, die vanzelfsprekend veel 
eenvoudiger en sneller verwerkt kunnen worden dan 
chartervluchten of cargo’s, laat toe om de luchthaven 
te profileren als een kleinschalige en flexibele lucht-

haven, die maximaal kan inspelen op flexibele vlucht-
schema’s en de behoeften van de zakenluchtvaart.   

Het is niet realistisch te verwachten dat deze activi-
teiten kunnen worden overgeheveld naar de luchtha-
ven van Oostende.  Als gevolg van de schaalgrootte 
van de infrastructuur en ook van het vervoer zelf  die 
een specifieke aanpak vereisen, onder meer inzake 
beveiliging en toegangen van land- naar luchtzijde, 
is het voor een luchthaven type Oostende moeilijker 
dergelijke flexibiliteit te bieden, noch de gepersonali-
seerde service die beantwoordt aan de behoeften van 
het cliënteel en van de luchtvaartniches die kenmer-
kend zijn voor luchthavens type Kortrijk-Wevelgem. 
Bovendien speelt ook de nabijheid een belangrijke rol 
in de zakenluchtvaart, waar de minimalisering van de 
totale reistijd en het reisgemak vooropstaan.

2.4. Cijfers over de luchthaventrafiek

Enkele commissieleden hebben ook gevraagd om 
meer informatie over de recente cijfers in verband 
met de luchthaventrafiek. Deze gegevens zijn terug 
te vinden in de jaarverslagen die ter beschikking zijn 
gesteld, en die men ook kan consulteren via de websi-
tes van beide luchthavens.

Het vrachtvervoer in Oostende steeg in 2007 met 10,6 
percent vergeleken met het jaar 2006. In 2007 steeg 
het aantal passagiers met 23 percent in vergelijking 
met 2006. In 2008 is er een zekere terugval van de 
vracht, hetgeen rechtreeks verband houdt met de 
sterke stijging van de brandstofprijzen, maar het pas-
sagiersvervoer blijft verder groeien.

Op de luchthaven Kortrijk-Wevelgem kende men 
vorig jaar een sterke groei van het zakelijk verkeer 
waarop de luchthaven zich focust, die samenvalt met 
de economische dynamiek van de regio en de globali-
sering van de economie in het algemeen.  In dat zake-
lijk verkeer waren er 18 percent meer bewegingen en 
27 percent meer passagiers.  Er werd ook 1000 ton 
aan kleine goederen en onderdelen in express ver-
voerd, voor ruim de helft geladen op Kortrijk-Wevel-
gem.

2.5. Huidig en toekomstig niveau van de dotaties

De minister geeft vervolgens een overzicht van de 
dotaties die beide luchthavens ontvangen.
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Aan de luchthaven Oostende-Brugge wordt momen-
teel een exploitatiedotatie en een investeringsdotatie 
toegekend.

De exploitatiedotatie voor de afgelopen drie jaar 
was: 

– voor 2006: 3.810.000 euro;

– voor 2007: 4.451.591 euro;

– voor 2008: 4.664.000 euro.

De merkelijke stijging van deze exploitatiedotatie in 
de afgelopen jaren is toe te schrijven aan de strengere 
normen inzake luchtvaartveiligheid en luchthavenbe-
veiliging die de laatste jaren werden ingevoerd door 
de Internationale Burgerluchtvaartorganisatie ener-
zijds en via verordeningen door de Europese Unie 
anderzijds, en die alleen met een uitbreiding van het 
safety- en securitypersoneel konden worden opgevan-
gen.

De investeringsdotatie voor de afgelopen drie jaar 
bedroeg (vastleggingen):

– voor 2006:  3.046.000 euro;

– voor 2007: 2.658.800 euro;

– voor 2008: 3.046.000 euro.

De taken betreffende luchthavenbeveiliging en de 
luchtvaartveiligheid worden thans uitgevoerd door 
ongeveer 106 van de 134 personeelsleden van de DAB 
luchthaven Oostende.  Hieronder vallen voornamelijk 
de luchthavenbrandweer, de beveiligingsagenten die 
instaan voor de controle van de passagiers, bagage en 
vracht bij de overgang van landzijde naar luchtzijde, 
en de luchthaveninspectie. Op basis van de analyti-
sche boekhouding 2007 kunnen de hieraan verbon-
den personeels- en werkingskosten geraamd worden 
op 4,75 miljoen euro, waarvan ongeveer 2 miljoen 
euro voor de luchthavenbrandweer en 1,6 miljoen 
euro voor de veiligheidscontrole.

De aan deze ‘beveiligingsfunctie’ gekoppelde investe-
ringskost kan geraamd worden op 200.000 euro per 
jaar, exclusief  btw. Deze investeringen slaan vooral 
op beveiligingsuitrusting, apparatuur en specifieke 
voertuigen.

Dit is de huidige situatie binnen de context van de 
dienst met afzonderlijk beheer.

In de nieuwe structuur zullen deze taken van lucht-
vaartveiligheid en luchthavenbeveiliging uitgeoefend 
worden door de LEM, in opdracht van het Vlaamse 
Gewest.  Teneinde onder deze nieuwe beheersvorm 
de eenheid van beheer te behouden zal het statutair 
personeel dat thans werkzaam is op de luchthaven, 
en dit voornamelijk in safety- en securitytaken, ter 
beschikking gesteld worden van de LEM en door 
deze worden aangestuurd.

De investeringsdotatie wordt in de nieuwe structuur 
stopgezet en vervangen door een inbreng van het 
Vlaamse Gewest in de LOM, ten bedrage van 17 mil-
joen euro, volgens het businessplan gespreid over 8 
jaar.  Deze inbreng moet toelaten om de investeringen 
te realiseren om de luchthaven Oostende conform te 
maken en te houden aan de vereisten van ICAO voor 
een luchthaven categorie 4E.

Tegenover dit bedrag staat de betaling van een con-
cessievergoeding van de LEM aan de LOM, eigenaar 
van de basisinfrastructuur.  Het bedrag van deze con-
cessievergoeding is nu nog onbekend. De LOM zal 
dus naast de inbreng van het Vlaamse Gewest een 
concessievergoeding ontvangen van de LEM, die 
marktconform is en naar verwachting uit de busi-
nessplans voldoende moet zijn om de infrastructuur 
op peil te houden.

Voor de luchthaven Kortrijk-Wevelgem blijft de sub-
sidie voor de personeels- en werkingskosten van de 
luchthavenbrandweer (in 2007: 765.000 euro) behou-
den, maar deze zou in de nieuwe beheersstructuur 
rechtstreeks betaald worden aan de LEM, omdat in 
het kader van het principe van eenheid van beheer de 
LEM tevens dient in te staan voor de uitvoering van 
veiligheids- en beveiligingstaken, onder toezicht van 
de LOM.

In 2005 ontving de luchthaven Kortrijk-Wevelgem 
een eenmalige subsidie van 1,5 miljoen euro voor de 
vernieuwing van de startbaan en hiermee verwante 
werken.

Nadien subsidieerde het Vlaamse Gewest geen inves-
teringen meer in de luchthaven Kortrijk-Wevelgem.

In het kader van de creatie van een ‘level playing 
field’ voor de Vlaamse regionale luchthavens zal 
het Vlaamse Gewest kapitaal in de LOM Kortrijk-
Wevelgem inbrengen ten belope van 5,5 miljoen euro, 
zijnde het geraamde bedrag voor investeringen in de 
basisinfrastructuur die nodig zijn om het ICAO-cer-
tificaat te behouden. Het is de bedoeling dat de LOM 
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vervolgens de instandhouding van de basisinfrastruc-
tuur kan financieren uit de inkomsten van de conces-
sie. 

In het advies van de Vlaamse Luchthavencommis-
sie, en in haar voorbereidend onderzoek rond de 
veiligheid en beveiliging, is gesteld dat deze taken 
als overheidstaken kunnen beschouwd worden. De 
VLC verwijst hier naar de Europese verordeningen 
die sedert 2002 de luchthavenbeveiliging beheer-
sen.  Deze verordeningen zeggen echter niets over de 
financiering van de opgelegde maatregelen.

De VLC citeert ook de communautaire richtsnoeren 
van 2005 voor de financiering van de luchthavens die 
stellen dat de financiering van deze opdrachten niet 
als staatssteun kan beschouwd worden.

De Waalse luchthavens kennen ook een specifiek 
systeem van organisatie en financiering van de taken 
inzake luchthavenbeveiliging en luchtvaartveiligheid, 
waarbij de luchthavenbeveiliging zeer recent in een 
specifieke vennootschap werd ondergebracht.  De 
kosten worden uiteindelijk door het Waalse Gewest 
gedragen.

Ook andere buitenlandse regionale luchthavens ken-
nen een systeem van organisatie of  financiering, 
onder een of andere vorm, van de taken inzake bevei-
liging en veiligheid door de overheid. 

2.6. Verenigbaarheid van de tussenkomst Vlaams 
Gewest in de kosten van veiligheid en bevei-
liging met de Europese regels inzake staats-
steun

Een lid uitte zijn bezorgdheid over het al dan niet 
aanvaarden door de Europese Commissie van de 
steunverlening voor de taken van luchtvaartveiligheid 
en luchthavenbeveiliging.

Het antwoord op de vraag naar de toelaatbaarheid 
van deze toelage is in het vermelde richtsnoer terug 
te vinden. 

De Raad van State heeft in haar advies gesteld dat 
de in het ontwerp geregelde toelage mogelijk aan te 
merken valt als steunmaatregelen, die overeenkom-
stig artikel 88, lid 3, van het EG-verdrag voorafgaand 
aan de Europese Commissie moet worden gemeld.

De minister is zich terdege bewust van de aanmel-
dingsplicht bij de Europese Commissie. Dergelijke 
aanmelding heeft trouwens ook plaatsgevonden voor 

wat betreft de PPS-constructie voor de luchthaven 
Antwerpen. 

Indien het Vlaamse Gewest beslist om voor de uit-
voering van deze veiligheidstaken een toelage toe te 
kennen aan de LEM, dan dient deze toelage, over-
eenkomstig de adviespraktijk van de Europese Com-
missie en de rechtspraak van het Europees Hof van 
Justitie, strikt beperkt te blijven tot compensatie van 
de daarbij gemaakte kosten en mag zij geenszins door 
de LEM voor andere activiteiten van economische 
aard worden aangewend. De artikelen 32 en 65 van 
het decreet verplichten de LEM’s dan ook om de kos-
ten en financiering van hun commerciële activiteiten 
enerzijds en de controle-, veiligheid- en beveiligings-
diensten, alsook de brandweerdiensten anderzijds, 
duidelijk te onderscheiden, precies om kruissubsidië-
ring van de economische activiteiten te vermijden.

Inmiddels zijn reeds enkele voorbereidende stappen 
genomen met het oog op deze aanmelding, maar de 
concrete uitvoering van het dossier is momenteel nog 
in een te prille fase om deze aanmeldingsprocedure 
reeds formeel op te starten. 

2.7. Concrete invulling van het principe ‘eenheid 
van beheer’ 

De Vlaamse Luchthavencommissie merkte op dat de 
eenheid van beheer een essentieel kenmerk moet zijn 
van een duurzame beheersstructuur. 

De voorgestelde structuur komt hieraan wel degelijk 
tegemoet. De nieuwe structuur zorgt er voor dat de 
exploitatie van de luchthaven wordt overgedragen 
aan één enkele LEM, die instaat voor de ontwikke-
ling van de luchthaven en die de leiding krijgt over 
alle operationele aspecten van het luchthavenuitba-
ting, uiteraard steeds binnen de krijtlijnen uiteenge-
zet in het decreet en in de concessieovereenkomst. 

In het kader van het beginsel van eenheid van beheer 
zorgt het decreet er tevens voor dat het bestaande 
luchthavenpersoneel wordt ondergebracht bij de 
LEM, en vanuit de LEM wordt geleid. Het is tevens 
om tegemoet te komen aan het principe van eenheid 
van beheer dat het decreet bepaalt dat de LEM’s 
zullen instaan voor de uitvoering van de taken van 
veiligheid en beveiliging, onder het toezicht van het 
Vlaamse Gewest, wat een uitdrukkelijke aanbeveling 
was van de VLC.

Op dat vlak werd het voorontwerp van decreet dat 
aan de Vlaamse Luchthavencommissie was voorge-



16Stuk 1703 (2007-2008) – Nr. 2

legd, nadien trouwens aangepast. Onder meer via de 
terbeschikkingstelling van de statutaire personeelsle-
den wordt die eenheid van beheer mogelijk gemaakt.

De overheid zal zich derhalve volledig uit de exploi-
tatie terugtrekken en zich beperken tot het loutere 
beheer van de basisinfrastructuur vanuit de LOM. In 
Kortrijk-Wevelgem heeft dit tot gevolg dat een einde 
wordt gesteld aan de bestaande versnipperde eigen-
doms- en beheersstructuur.

Op deze wijze komt de voorgestelde beheersstruc-
tuur volledig tegemoet aan de aanbeveling van de 
Vlaamse Luchthavencommissie om ervoor te zorgen 
dat één enkele juridische entiteit instaat voor de uit-
bating van de luchthaven. 

2.8. Beheersovereenkomst

Meerdere commissieleden hebben het belang onder-
streept van de beheersovereenkomst die de LOM zal 
dienen af  te sluiten met de Vlaamse Regering. De 
minister sluit zich volledig aan bij die bedenking en 
ziet de beheersovereenkomst als een cruciaal instru-
ment voor de wijze waarop de betrokkenheid van 
de overheid bij de activiteiten van de luchthavens 
vorm zal nemen. Het is echter zo dat de beheersover-
eenkomst moet worden toegemeten op de concrete 
situatie van elke luchthaven en in het bijzonder van 
het uitbatingsmodel dat de kandidaten voor de LEM 
zullen vooropstellen. 

Het decreet bevat reeds een aanduiding van de 
minimale inhoud van de beheersovereenkomst. De 
minister verwijst hier naar de artikelen 14 en 47 voor 
respectievelijk de luchthaven Oostende-Brugge en 
de luchthaven Kortrijk-Wevelgem.  Naast concrete 
afspraken omtrent de aanwending van de midde-
len en infrastructuur beheerd door de LOM wenst 
de Vlaamse Regering in deze beheersovereenkomst 
in het bijzonder de taken en verplichtingen te con-
cretiseren die de LOM moet opnemen inzake het 
toezicht op controle-, veiligheids- en beveiligings-
diensten, brandweerdiensten, en de certificering van 
de luchthaven, zoals die voortvloeien uit de toepas-
selijke internationale, Europese en nationale regelge-
ving. Het Vlaamse Gewest en de LOM zullen in de 
beheersovereenkomst tevens concretiseren welke hun 
respectieve taken en verantwoordelijkheden zijn met 
betrekking tot de uitvoering van de samenwerkings-
overeenkomsten inzake luchtverkeer die door het 
Vlaamse Gewest gebeurlijk met de federale overheid 
gesloten zijn of nog zullen worden gesloten. 

Vanzelfsprekend zal de beheersovereenkomst tevens 
de afspraken moeten bevatten met betrekking tot de 
aanwending van de dotaties die de LOM zal ontvan-
gen voor haar dagelijkse werkingskosten.

De taken van de LOM zouden middels een beheers-
overeenkomst tevens gekoppeld worden aan een set 
van strategische en operationele doelstellingen. 

De jaarverslagen aan de algemene vergadering, het 
jaarlijks ondernemingsplan, dat moet worden goed-
gekeurd door de raad van bestuur en overgemaakt 
aan de bevoegde minister, budgethouderschap, 
interne auditing en een project van integrale kwali-
teitszorg, moeten concrete en betrouwbare opvol-
gingsindicatoren garanderen. Dit alles moet een reëel 
invulbare informatierelatie tussen het agentschap en 
het beleid mogelijk maken.

Zoals gezegd zal deze beheersovereenkomst ech-
ter pas op concrete wijze kunnen worden ingevuld 
op het moment dat men een beter zicht heeft op de 
inhoud van de businessplans van de kandidaten voor 
de LEM, omdat pas op dat moment ten volle zal 
duidelijk worden welke de concrete opdrachten en 
aandachtspunten zullen zijn waarvoor de LOM zal 
dienen in te staan. 

In elk geval is het zo dat de beheersovereenkomst, 
evenals elke verlenging, wijziging, schorsing of  ont-
binding daarvan, voorafgaand aan de ondertekening 
ervan, door de Vlaamse Regering zal worden meege-
deeld aan het Vlaams Parlement, zoals dat ook wordt 
voorgeschreven door het kaderdecreet Bestuurlijk 
Beleid.

Over de relatie tussen de duurtijd van de beheersover-
eenkomst en de duurtijd van de milieuvergunning, die 
minder lang loopt dan die beheersovereenkomst, zegt 
de minister dat die beheersovereenkomst inderdaad 
maximaal dertig jaar zal lopen, maar dat de inves-
teerders op voorhand weten dat binnen die periode 
van dertig jaar de milieuvergunning na twintig jaar 
zal verlopen. Er zal voor die laatste periode van de 
beheersovereenkomst dan ook een nieuwe milieuver-
gunning moeten worden aangevraagd. 

2.9. Verenigbaarheid van de participatiemogelijkeid 
voor bepaalde lokale overheden met het gelijk-
heidsbeginsel

Enkele leden hebben de vraag gesteld naar de ver-
enigbaarheid van artikel 33 met het gelijkheidsbe-
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ginsel, daarmee inspelend op een opmerking van de 
Raad van State. 

Artikel 33 voorziet in een verduidelijking en precise-
ring van sommige bepalingen van het Gemeentede-
creet, het Provinciedecreet, de nieuwe Gemeentewet 
respectievelijk het decreet Intergemeentelijke Samen-
werking. Dat moet toelaten dat een aantal steden en 
gemeenten, bepaalde autonome gemeentebedrijven, 
de provincie West-Vlaanderen, bepaalde autonome 
havenbedrijven en intergemeentelijke samenwerkings-
verbanden, hetzij door een inbreng in geld, hetzij 
door een inbreng in natura,  een deelneming zouden 
kunnen nemen in de LEM Oostende-Brugge of in de 
LOM Kortrijk-Wevelgem.

Voor Kortrijk-Wevelgem is het immers zo dat de 
huidige infrastructuur in handen is van de provincie 
West-Vlaanderen en de intercommunale Leiedal, die 
deze infrastructuur moeten kunnen inbrengen in de 
LOM tegen uitgifte van aandelen. Omwille van hun 
nabijheid is de luchthaven om evidente redenen ook 
cruciaal voor de stad Kortrijk en de gemeente Wevel-
gem op wiens grondgebied de luchthaven gelegen is. 
Om die reden werd voor de LOM Kortrijk-Wevelgem 
de mogelijkheid voorzien dat deze overheden zouden 
kunnen deelnemen in de LOM Kortrijk-Wevelgem.

Voor de luchthaven Oostende-Brugge werden een 
aantal afwijkingen ingebouwd die erop gericht zijn 
om in te spelen op de nabijheid van de havens van 
Oostende en Zeebrugge, conform de suggesties in die 
zin die naar voren zijn gekomen in de regionale werk-
groep die de opmaak van het businessplan begeleid 
heeft. 

De mogelijkheid voor bepaalde lokale overheden 
om deel te nemen in de LEM Oostende of  de LOM 
Kortrijk sluit verder aan bij het streven om te zorgen 
voor een sterke lokale verankering van beide lucht-
havens, die immers in de haalbaarheidsstudie naar 
voren werd geschoven als een essentiële factor voor 
een rendabele exploitatie van de luchthaven. 

Om die reden werd geoordeeld dat het gerechtvaar-
digd zou zijn dat voor aanpalende gemeenten, lokale 
besturen, gemeentebedrijven en havenbedrijven moge-
lijkheden zouden worden gecreëerd om deel nemen 
in de nieuwe structuur, en waar nodig afwijkingen te 
voorzien op een aantal decretale beperkingen.  Op 
deze wijze wordt een beheersvorm mogelijk gemaakt 
die beter aansluit op de situatie van vandaag.

Op dit moment lijkt het overigens dat er geen andere 
overheden zijn die behoefte hebben aan participatie-
mogelijkheden in de LOM Kortrijk-Wevelgem of de 
LEM Oostende-Brugge. Het is overigens de vraag of 
participatie in de LOM of de LEM door lokale over-
heden buiten de provincie West-Vlaanderen wel past 
binnen de behartiging van hun lokale belangen. 

2.10. Tijdsschema voor de implementatie van de 
nieuwe structuur 

Diverse leden hebben gevraagd om een beter zicht te 
krijgen op de timing voor de implementatie van de 
nieuwe structuur, en de interactie tussen de dossiers 
Antwerpen, Kortrijk-Wevelgem en Oostende.

Indien het decreet wordt goedgekeurd zal de admi-
nistratie zo spoedig als praktisch mogelijk een selec-
tiedossier opstellen en publiceren, en een bestek voor 
de concessieovereenkomsten voorbereiden. 

Het spreekt voor zich dat de Vlaamse Regering 
ernaar streeft om de nieuwe structuur zo snel als 
mogelijk te implementeren. 

Gelet op het feit dat de Vlaamse Regering van oor-
deel is dat de gunning van de concessie vooral zal 
moeten worden beoordeeld in het licht van een 
concreet businessplan dat de betrokken kandidaten 
opstellen, zal het noodzakelijk zijn om eventuele 
kandidaten voldoende tijd te geven om een concreet 
businessplan op te stellen, wat vanzelfsprekend enig 
studiewerk zal vergen. 

Er wordt concreet naar gestreefd om met eventu-
ele kandidaten in het voorjaar van 2009 tot finale 
besprekingen te komen over de inhoud van de con-
cessieovereenkomst en over te gaan tot een eventuele 
gunning van de concessieovereenkomst. Het spreekt 
echter voor zich dat de timing mede afhankelijk is 
van het verloop van de onderhandelingen.

De minister wijst er in dat verband bovendien op 
dat dit decreet als zodanig weliswaar in werking kan 
treden op het moment dat de Vlaamse Regering de 
statuten voor de LOM goedkeurt. De effectieve 
implementatie van de nieuwe beheersstructuur, en 
meer bepaald de overdracht van de basisinfrastruc-
tuur aan de LOM’s en de volledige kapitalisatie van 
de LOM, hoeft pas te gebeuren op het moment dat 
er een definitieve gunningsbeslissing is genomen. Er 
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hoeft dus geen enkele onomkeerbare beslissing te 
worden genomen omtrent de implementatie van de 
nieuwe structuur alvorens er duidelijkheid bestaat 
over de identiteit van de LEM, en de financiële 
inspanningen van het Vlaamse Gewest zullen slechts 
plaatsvinden op het moment dat er duidelijkheid 
bestaat over de uitkomst van de gunningsprocedure 
en de identiteit van de nieuwe uitbater.

Wat Kortrijk-Wevelgem betreft, is het zo dat er een 
voorafgaand akkoord zal moeten worden gesloten 
met de huidige eigenaars van de luchthaveninfra-
structuur met het oog op het voorbereiden van de 
onderhandelingen en het finaliseren van de nieuwe 
beheersstructuur.

Voor het overige is het zo dat de dossiers van de 
luchthavens Antwerpen, Oostende-Brugge en Kort-
rijk-Wevelgem weliswaar onderling nauw verbonden 
zijn in de mate dat zij deel uitmaken van dezelfde stra-
tegie om een ‘level playing field’ tot stand te brengen 
voor de regionale luchthavens.  Dit betekent echter 
enkel dat de Vlaamse Regering voor elke luchthaven 
gelijke kansen wil creëren om een nieuwe en renda-
bele operationele structuur op te zetten. Indien zou 
blijken dat het om bepaalde redenen niet mogelijk 
zou zijn om de vooropgestelde structuur concreet te 
organiseren, of  indien er zich in een bepaald dossier 
vertragingen zouden voordoen, dan hoeft dit geen 
impact te hebben op de andere dossiers indien deze 
wel succesvol kunnen worden afgerond. Ieder dossier 
zal op basis van de eigen inhoud beoordeeld worden.  
Niettemin zijn er toch voordelen verbonden aan een 
parallelle behandeling van de dossiers.

2.11. Concrete PPS-projecten 

In antwoord op de vraag met betrekking tot de 
mogelijkheid voor de LOM om deel te nemen aan 
publieke-private samenwerkingsprojecten stelt de 
minister dat het structureel niet uitgesloten is dat de 
LOM in een PPS stapt, maar vooralsnog zijn er geen 
concrete PPS-projecten gepland. Dit alles zal dan wel 
binnen de opdracht van de LOM en haar takenpak-
ket moeten vallen zoals die in de beheersovereen-
komst zullen gepreciseerd worden. 

2.12. Nieuwe functies binnen de administratie van 
het Vlaamse Gewest voor contractuele perso-
neelsleden Oostende

Met betrekking tot de personeelsleden stelde een lid 
een vraag omtrent het lot van de contractuele werk-
nemers in Oostende indien zij niet bereid zijn om over 
te stappen naar de LEM. De minister bevestigt  nog-

maals het engagement van de Vlaamse Regering om, 
indien bepaalde werknemers niet bereid zouden zijn 
om over te stappen, aan deze werknemers een gepaste 
positie aan te bieden binnen de Vlaamse overheid die 
zoveel mogelijk aansluit bij de gewenste jobomschrij-
ving of  plaats van tewerkstelling. De minister is er 
echter van overtuigd dat de personeelsleden in grote 
mate de voorkeur zullen geven aan het behoud van 
een betrekking op de luchthaven, in een omgeving 
die hen vertrouwd is, die gekenmerkt wordt door 
een grote beroepsfierheid en waar zij hun verworven 
knowhow verder ten dienste kunnen stellen.

Bovendien draagt de formule van terbeschikkingstel-
ling van de statutaire personeelsleden de volle steun 
van het personeel en haar vertegenwoordigers weg.

2.13. Problematiek van de woonzone rond de School-
straat

Met betrekking tot een eventuele onteigening van de 
woonzone rond de Schoolstraat, gelegen in de buurt 
van de luchthaven Oostende-Brugge, zegt de minis-
ter dat het Vlaamse Gewest helemaal niet de intentie 
heeft om hier gronden of woningen te onteigenen.

De problematiek van de woonzone in en rond de 
Schoolstraat, gelegen tussen de Nieuwpoortsesteen-
weg en het luchthaventerrein, zal geregeld worden 
in het kader van het Gewestelijk Ruimtelijk Uitvoe-
ringsplan (GRUP) voor de afbakening van het regio-
naal stedelijk gebied Oostende.

De plenaire vergadering rond dit voorontwerp had 
plaats op dinsdag 17 juni 2008.  In het ontwerp van 
GRUP waaromtrent de goedkeuringsprocedure dus 
gestart is, is voor de Schoolstraat voorzien in een 
woonzone met uitdovend karakter, met deze beper-
king dat het aantal woongelegenheden niet mag toe-
nemen.

Het terrein van het voormalige schooltje, eigendom 
van het Vlaamse Gewest, krijgt een gemeenschaps-
functie (groen met speelvoorzieningen).  De luchtha-
ven Oostende kreeg reeds de opdracht om hiervoor 
aan de stad Oostende een concessie te verlenen. 

Op deze wijze wordt tegemoet gekomen aan de wen-
sen van de inwoners van deze wijk.

3. Discussie

De heer Jef Tavernier betwist het antwoord van de 
minister over het ingediend zijn van de jaarrekenin-
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gen van de luchthaven van Oostende bij het Reken-
hof. Hij had het in zijn vraagstelling wel degelijk over 
de definitieve jaarrekeningen. De jaarrekeningen wor-
den via de administratie naar het Rekenhof  inder-
daad tijdig doorgestuurd, maar daarmee is de zaak 
niet afgehandeld. Doorgaans maakt het Rekenhof 
een aantal bemerkingen bij de ingediende rekeningen 
en stuurt die dan voor antwoord terug. Pas daarna 
kan men tot de definitieve jaarrekeningen komen. De 
heer Tavernier zegt dat de definitieve jaarrekeningen 
van de luchthaven van Oostende van 2005 en later 
nog niet zijn ingediend. Daardoor kan het Rekenhof 
ook niet de nodige informatie geven. 

De heer Tavernier merkt op dat de minister heeft 
gezegd dat de bemerkingen van het Rekenhof betrek-
king hadden op het ontbreken van de  waardebepa-
ling van de inbreng van de Regie der Luchtwegen 
en dat die waardebepaling op dit ogenblik niet meer 
kan gebeuren en in feite ook geen belang meer heeft. 
Ook dat is volgens de spreker een verkeerd stand-
punt. Hetgeen is ingebracht staat als vast actief  in 
de balans. In het kader van de resultatenrekening 
moeten alle kosten worden opgesomd. Eén van de 
belangrijke kosten zijn de afschrijvingen. Als men 
geen actief  en ook geen afschrijvingen boekt dan is 
niet alleen de balans verkeerd, maar dan klopt ook 
de resultatenrekening niet. Dat het geen belang zou 
hebben dat er geen waardebepaling is opgemaakt, 
is volgens de heer Tavernier dan ook niet correct, 
omdat dan de resultatenrekening niet correct is. Hier-
over moet duidelijkheid worden geschapen, anders 
krijgen eventuele kandidaat-investeerders niet alle 
nodige gegevens. 

Over de haalbaarheidsstudie stelt de heer Tavernier 
vast dat men zegt dat de rendabiliteit haalbaar is, 
door de niet-aeronautische activiteiten. Dat bete-
kent dus volgens het lid dat de rendabiliteit van de 
eigenlijke luchtvaartactiviteit als erg dubieus wordt 
beschouwd. Men moet dus zijn winst halen uit een 
aantal randactiviteiten. De heer Tavernier stelt dat 
men dergelijke zaken wel meer terugvindt in een aan-
tal PPS-constructies. Privépartners moeten dikwijls 
over de streep worden getrokken door de mogelijk-
heid van het organiseren van winstgevende nevenac-
tiviteiten. Bijvoorbeeld zoekt men investeerders voor 
jeugdhotels, maar men verbindt daar onmiddellijk de 
mogelijkheid aan van de uitbating van een parking 
en een evenementenzaal. Volgens de heer Tavernier 
moeten de dingen zuiver worden gesteld en moet een 
haalbaarheidsstudie zich uitsluitend richten op de 
aeronautische activiteiten. De niet-corebusiness moet 
door de LOM dan maar worden afgesplitst. 

De verklaring van de minister dat er geen bijkomende 
PPS-constructies zijn, maar dat die niet kunnen wor-
den uitgesloten, zet volgens het lid de deur open voor 
de ontwikkeling van allerhande randactiviteiten rond 
de luchthavens. 

De heer Tavernier stelt verder dat de band tussen 
LOM en LEM erg belangrijk is. De LOM moet leef-
baar blijven door de opbrengst van de concessieover-
eenkomst. Uit die overeenkomst zal moeten blijken 
dat de opbrengst voldoende zal zijn om de LOM te 
laten overleven over een lange periode van 30 jaar. 
De afschrijvingen, die nu gemakshalve worden verge-
ten, moeten worden ingebracht en moeten een reëel 
element zijn. 

De heer Tavernier pleit ervoor dat de commissie de 
tijd zou krijgen de cijfers en andere gegevens die de 
minister als bijlage bij het verslag heeft gegeven, te 
bestuderen.  Hij roept de commissie op het ontwerp 
pas te stemmen als er duidelijk zicht is op deze gege-
vens, zodat het parlement met alles kan rekening 
houden. 

De heer Tavernier zegt wel gerustgesteld te zijn door 
de verklaring van de minister dat er geen onomkeer-
baar engagement wordt genomen door de Vlaamse 
Regering op het vlak van investeringen en infrastruc-
tuur, zolang er geen overeenkomst met de LEM is. 

Verder merkt de spreker op dat er voor Oostende 
blijkbaar zowel gemikt wordt op toeristisch perso-
nenverkeer als op cargo. Hij vindt het ook eigenaar-
dig dat er een verschil in inbreng vanuit de publieke 
en de parapublieke sector is voor beide luchthavens. 

De heer Bart Caron vraagt of  het vertrouwelijke cij-
fermateriaal, dat ter beschikking zal worden gesteld 
van kandidaat-privépartners, ook ter beschikking 
wordt gesteld van het parlement. Dat is belangrijk 
om een inzicht te hebben in de rendabiliteit. Voor 
deze spreker is de mogelijkheid van participatie van 
de publieke of de parapublieke sector in de LEM nog 
steeds niet duidelijk. 

De minister antwoordt dat er een verschil is tussen 
beide luchthavens. In de luchthaven van Kortrijk-
Wevelgem is de publieke participant eigenaar van de 
infrastructuur. Daardoor kan die niet participeren 
in de LEM. De situatie in Oostende is verschillend. 
Daar is het Vlaamse Gewest volledig eigenaar van 
de onroerende infrastructuur.  Daar is er vanuit de 
publieke sector wel interesse om te participeren in de 
exploitatie. 
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De cijfers waarnaar het lid vraagt kunnen niet wor-
den bekendgemaakt. De minister zegt wel dat ze zo 
transparant mogelijk wil zijn en dat ze alle mogelijke 
informatie aan het parlement geeft, die kan openbaar 
worden gemaakt. Cijfers over bestaande contrac-
ten behoren tot het vertrouwelijke domein. Er moet 
ook over gewaakt worden dat de procedure niet in 
het gedrang wordt gebracht. Alle mogelijke private 
partners moeten over dezelfde informatie kunnen 
beschikken om een sluitend businessplan te kunnen 
indienen. De minister herhaalt ook dat de Vlaamse 
overheid geen investeringen zal doen, zolang niet 
geweten is hoe de exploitatie van de luchthavens zal 
gebeuren.  Die garantie kan ze geven. Het beschik-
baar stellen van de cijfers aan mogelijke privépart-
ners behoort tot de procedure en tot de discretie van 
de procedure. Voor de Vlaamse overheid is het in elk 
geval essentieel dat de bijdrage aan de LOM zodanig 
moet zijn, dat de LOM leefbaar is. 

De heer Johan Verstreken juicht het toe dat er rechts-
zekerheid komt voor de omwonenden van de lucht-
haven van Oostende. Het antwoord van de minister 
is duidelijk. De inwoners weten nu eindelijk hoe de 
vork aan de steel zit. 

Voor het overige hoopt dit lid dat nu snel werk kan 
worden gemaakt van het opstarten van de nieuwe 
structuur. Hij zegt dat de luchthaven van Oostende 
het potentieel heeft van een verdubbeling van het 
huidige aantal passagiers.. 

Mocht het toch nog slecht aflopen met deze lucht-
haven, dan vraagt het lid zich af  wat er zal gebeuren 
met de gronden, die uiteindelijk eigendom zijn van 
het Vlaams Gewest. Er wordt volgens hem beweerd 
dat een achterliggende bedoeling zou kunnen zijn om 
hiervan een industriezone te maken, gemengd met 
bewoning. 

De minister bevestigt dat de gronden van de luchtha-
ven van Oostende eigendom blijven van het Vlaamse 
Gewest. 

De minister erkent verder de potentialiteit van die 
luchthaven wat het aantal mogelijke passagiers 
betreft. Zij stelt echter dat in de toekomst een uitbrei-
ding van de activiteit wel moet gebeuren in het kader 
van de bestaande milieuvergunning. Uit het business-
plan moet blijken op welke manier dat kan worden 
gerealiseerd.

III. ARTIKELSGEWIJZE BESPREKING

Artikelen 1 tot  33

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen gefor-
muleerd. Ze worden aangenomen met 10 stemmen bij 
1 onthouding.

Artikelen 34 en 35

Deze artikelen handelen over de personeelsproblema-
tiek op de luchthaven van Oostende.

De heer Ward Kennes zegt dat over de toekomst van 
het bestaande personeel vooraf grondig overleg werd 
gepleegd. Hij stelt vast dat een aantal zaken op dit 
ogenblik nog niet volledig kunnen worden geregeld. 
Zo moet een paritair subcomité voor de luchthaven-
exploitanten worden opgericht. Dat is een federale 
aangelegenheid. De spreker roept de minister op dit 
goed op te volgen en een initiatief  te nemen naar de 
federale regering. Ondertussen zijn de sociale verkie-
zingen achter de rug. Tot aan de volgende sociale ver-
kiezingen moet er ondertussen wel een goed sociaal 
overleg worden georganiseerd met zowel contractuele 
als statutaire personeelsleden. Er zijn een paar moge-
lijkheden om dat overleg te organiseren. De syndicale 
vertegenwoordiging kan een deel van de taken van de 
ondernemingsraad en van het comité voor preventie 
en bescherming uitoefenen, zoals de minister al heeft 
aangegeven. Voor een deel zal men ook afhankelijk 
zijn van de goodwill van de private partner om één 
en ander op conventionele basis in goede banen te 
leiden. De minister zou ook moeten opvolgen dat 
de aandacht van de private partner daar van in het 
begin op wordt gevestigd. 

Er blijven volgens de spreker vragen bestaan over de 
passende betrekking voor de mensen die niet op de 
luchthaven aan het werk zullen blijven. Men moet 
daarin realistisch zijn. Het zal niet gemakkelijk zijn 
om die mensen een gelijkaardige job in dezelfde regio 
bij de Vlaamse overheid aan te bieden. Het lid is er 
zoals de minister wel van overtuigd dat de meeste 
mensen er zullen voor kiezen in hun vertrouwde 
werkomgeving te blijven. De toekomstige exploitant 
heeft er ook alle belang bij om ervaren werknemers 
onder goede voorwaarden in dienst te houden. 

De minister zegt toe de aandachtspunten die het lid 
aanhaalt, ter harte te zullen nemen.
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Deze artikelen worden aangenomen met 10 stemmen 
bij 1 onthouding.

Artikelen 35 tot 70

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen gefor-
muleerd. Ze worden aangenomen met 10 stemmen bij 
1 onthouding. 

IV.  EINDSTEMMING

Voor de eindstemming beslist de commissie conform 
artikel 56, punt 3, van het reglement eenparig dat er 
geen reflectietijd en reflectienota’s zullen zijn.

Het volledige ontwerp van decreet wordt ten slotte 
aangenomen met 10 stemmen bij 1 onthouding.

De heer Bart Caron verklaart zijn onthouding. Hij 
zegt het ontwerp niet te kunnen aannemen, zo lang 
alle cijfers over de rendabiliteit van de luchthavens 
niet bekend zijn. 

De verslaggevers, De voorzitter,

Ward KENNES Marc VAN DEN ABEELEN

Agnes BRUYNINCKX
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